
 

Sněženka farní 
       Zpravodaj  farnosti  Panny  Marie  Sněžné  v  Praze 

 

 
Drazí čtenáři! 

Září nám připravilo velmi slunečné dny. Věřím, že vinařům se podaří z hroznů 

vytvořit nějakou dobrotu. Díky všem událostem opět uteklo září jako voda 

a raduji se, že přineslo mnoho povzbudivých okamžiků. 
 Zářijová hlavní pouť, na níž byl náš otec arcibiskup, se velice vydařila. 

A proto veliké díky všem, kteří se na přípravě a průběhu pouti zasloužili. Snad 

byl otec arcibiskup i mile potěšen. Byl jsem moc rád za poutníky z Brna. 
Rozhodně je v Hájku před námi ještě dost práce. Takže díky všem, kteří jej 

podporujete. 

 Příležitost mne zavála s bratřími do Svaté země a všechny ty vjemy a emoce 

se budou ještě usazovat. Je povzbudivé vidět naše františkánské bratry na 
svatých místech s takovým nasazením. Je velice dobré, spatřit na vlastní oči 

místa, hory, pouště a to, o čem slyšíme v Písmu svatém. Jen člověka šokuje, 

kolik krve bylo prolito, včetně té nejdůležitější, spasitelné krve Kristovy. 
Nenávist a pomsta k ničemu jinému nevedou. Ale Ježíš tuto hrůzu prolomil 

a vstal z mrtvých. Aleluja! S bratřími jsme slavili slavnost Navštívení, kdy 

jsem u domku Panny Marie v Nazaretu mohl sloužit mši svatou a velice 
vzpomínal na Hájeckou Loretu. Slavili jsme u Božího hrobu a ani Vánoce, tedy 

Narození Ježíška, jsme neopomněli. 

 Konec září a začátek října je pugétem krásných oslav a slavností našich 

svatých. Slavnost sv. Františka je pro nás radostí. Konec konců, právě díky 
Františkovi mají františkáni privilegium pobývání ve Svaté zemi. 

 Školní rok se rozeběhl. Pro mnohé v nových školách s novými spolužáky. 

Kéž by se podařilo vybudovat pěkné vztahy, které člověk k životu potřebuje. 

Ročník XXIX.                                                                    Říjen 2023 
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Nyní se zabíhají vysokoškoláci, tak jim přeji trpělivost a vytrvalost. Nu, již to 

jsou dospělí lidé. 

 A ještě maličko z naší cesty. Když jsem mohl poznat při návratu z letadla 
naši zemi, měl jsem velikou radost a shora jde krásně žehnat. A když letadlo 

letělo tak, že už jsem mohl vidět celou Prahu zalitou sluncem, i pokorně se 

tyčící Pannu Marii Sněžnou, zamáčkl jsem slzu. A krásně červená střecha 
Hájku uprostřed zeleně – jakoby opuštěná mezi poli, nový Nazaret, byla 

krásnou tečkou za naší cestou. 

Váš Filip 

 

 
 

Z FARNOSTI 
 

Aktuality sledujte, prosím, na nástěnce, v ohláškách, na webu a Fb. 
 

 

Setkání Sekulárního františkánského řádu 
Se koná v neděli 1. října v Michelské kapli – 14.00 hodin růženec, 14.30 

hodin mše sv. Hostem bude bratr Regalát OFM. 

 

Koncert PSS a VUS 
V pondělí 2. října, tedy v předvečer Transitu, svátku přechodu našeho svatého 

otce Františka do nebe, se v kostele Panny Marie Sněžné po mši svaté koná 
benefiční koncert ve prospěch naší farnosti, na který vás všechny srdečně 

zveme! Vystoupí dvě vynikající pěvecká tělesa: Pražský smíšený sbor (PSS) 

a Vysokoškolský umělecký soubor Univerzity Karlovy (VUS UK), pod 
vedením sbormistrů Jiří Petrdlíka a Jakub Zichy. Na programu koncertu, 

s názvem Pocta Rachmaninovovi, aneb Klenoty pravoslavné duchovní tvorby, 

je Liturgie sv. Jana Zlatoústého, op. 31 (výběr) a Celonoční bdění, op. 37 

(výběr). Dobrovolné vstupné bude použito na potřeby kostela Panny Marie 
Sněžné.  

 

Transitus 
3. října „Transitus“ – svátek přechodu našeho sv. otce Františka do nebe – 

večer hned po mši v kostele a 4. října svátek sv. Františka – po mši agapé 

v refektáři. Prosíme o příspěvky na společný stůl. 
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Adorace 
Od září probíhají opět každý všední den v době zpovědní pohotovosti, tedy od 

9.00 do 15.00 hodin, adorace před nejsvětější svátostí v Michalské kapli. 

Děkujeme všem strážcům eucharistie, že se opět zhostili své cenné služby, 
a prosíme všechny, kteří by se strážci chtěli stát, aby se nám hlásili buď do 

tabulky (online, nebo vytištěné v Michalské kapli), nebo napsali zprávu na 

číslo 723 955 524, nebo mail pms@efara.cz. Strážcem se můžete stát jak 
stabilně na konkrétní dny v týdnu, pokud máte čas, nebo i nárazově. K adoraci 

jste zváni kdykoliv i bez jakéhokoliv zapisování. Děkujeme všem! 

 

Br. Cyril – věčné sliby 
V sobotu 7. října ve 14.00 hodin složí v našem kostele věčné sliby náš bratr 

Cyril Jan Tóth. Prosíme o modlitbu. 

 

Další poutě v Hájku 
30. 9. Svatováclavská, 7. 10. Panny Marie Růžencové a 4. 11. Dušičková (+ 

zazimovávací brigáda). Pro podrobnější informace prosím sledujte nástěnky 
v kostele a na nádvoří a Fb-stránky farnosti. 

 

Evangelizační den 
Milí přátelé, srdečně vás zveme 

v sobotu 21. října na 

„Evangelizační den“ u Panny Marie 

Sněžné. V tomto čase bude 
příležitost k adoraci, sv. smíření, 

duchovnímu rozhovoru, přímluvné 

modlitbě, chválám, ke kávě a 
dalšímu, co Bůh připraví. Akci 

pořádá farnost PMS se 

společenstvím Cestou k životu. 
 

Za společenství Cestou k životu zve Hana Bartková 

 

Slavnost všech svatých 
V neděli 5. listopadu bude průvod na hřbitůvek za kostelem po dětské mši 
svaté. Informace k návštěvě hrobů bratří františkánů na Olšanských hřbitovech 

budou v ohláškách. 

mailto:pms@efara.cz
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Pozvánka na podzimní formační seminář 

Sekulárního františkánského řádu 

20. – 21. 10. 2023 

Téma: OBRÁCENÍ, VYZNÁNÍ, 

PŘIJETÍ DARU DUCHA SVATÉHO 

„Sv. František očima karmelitána“ 

„Dostanete dar Ducha svatého. To zaslíbení platí vám.“ 

(srov. Sk 2,38–39) 

Program: 

Pátek: 
18.00 mše svatá v kostele Panny Marie Sněžné 

19.00  večeře 

20.00–21.00 adorace s modlitbou za otevření se Duchu svatému a přijetí jeho darů, 

 možnost svátosti smíření 

 

Sobota: 
8.00 mše svatá v kostele Panny Marie Sněžné 

9.15–10.00 promluva „Jak se otevřít Duchu svatému – naplnění Duchem“: 

 P. Vojtěch Kodet ThD. O.Carm. Přednáška a další program se uskuteční 

 v refektáři františkánského kláštera. 

10.00–10.15 přestávka 

10.15–11.00 promluva „Vedení Duchem svatým ke službě“: 

 P. Vojtěch Kodet ThD. O.Carm. 

11.00–11.45 dotazy + sdílení 

12.00 modlitba Anděl Páně, oběd  
13.00 zamyšlení P. Kryštofa Skibinskeho OFMConv. + tichá adorace 

14.00–16.00 modlitba chval s hudebním doprovodem s prosbami k Duchu svatému, 

 svědectví, možnost osobní přímluvné modlitby 

Následně ukončení semináře, rozloučení, odjezd domů. 

 

Přihlašujte se na email: brigita.reichsfeld@gmail.com. Místní farníci a další 

zájemci o františkánskou spiritualitu jsou zváni! Je možné se zúčastnit pouze 

přednášek, ale i v tom případě prosíme o registraci. Oběd a večeře z vlastních 

zásob. 

mailto:brigita.reichsfeld@gmail.com
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Františkáni potřebují nový traktůrek 
Milí přátelé! Na „www.donio.cz“ byla pro nás, resp. pro klášter v Hájku, 

založena nová sbírka na traktůrek. Takový traktůrek není jen tak nějaký 

výstřelek, za který potřebujeme vyhodit peníze, jak by se snad někomu mohlo 

zdát, ale důležitý pomocník, bez kterého se při mnoha pracích v Hájku těžko 
obejdeme. Nejde jen o práce v lese, ale i o pomoc při rekonstrukci objektu, 

vyklízení, při stavbách, apod. Vše je ve výzvě na Donio dokonale popsáno. 

Chcete-li nám tedy opět účinně pomoci, můžete tak učinit třeba právě tady: 
https://www.donio.cz/frantiskani-potrebuji-trakturek-pro... 

Moc všem děkujeme!  

 

 
 

OHLÉDNUTÍ 
 

Biblické setkávání 
Letošní pravidelné biblické setkávání nad Prvním listem Korintským jsme – 

stejně jako v předešlých dvou letech – tradičně završili poutí a mší sv., kterou 

sloužil náš milý otec Bonaventura. 
 Rozpálené ulice, čelící ostrému letnímu slunci, zakrátko vystřídal svěží vánek 

a hojná zeleň Šáreckého údolí. Navzdory poněkud náročnějšímu terénu se celá 

skupina nakonec dostala na Nebušickou vyhlídku, kde jsme na chvilku 
spočinuli a mohli tak obdivovat úchvatný výhled. 

 

 

http://www.donio.cz/?fbclid=IwAR3dBnBts_SQIiUs35fkGcGm_UqNpVYvTaB7_xO3qjpfkx3TZtdulJyciSE
https://www.donio.cz/frantiskani-potrebuji-trakturek-pro-spravu-lesa
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Obdivovali jsme ale déle, než nám časový plán dovoloval, a proto jsme se na 

zbývající část trasy museli rozdělit na dvě skupiny – rychlou a pomalou. 

Rychlá skupina v čele s Bonim nasadila přímo vražedné tempo, aby stihla včas 
převzít klíče od rotundy sv. Máří Magdaleny, nacházející se uprostřed Přední 

Kopaniny. 

 Po občerstvení ducha jsme se vydali občerstvit (a osvěžit) do nedaleké 
restaurace také tělo. S vidinou brzkého shledání, tentokrát nad starozákonními 

knihami, jsme se rozutekli užívat si krásných letních dnů. 
 

Kateřina Becherová 

 

První mše sv. pro rodiny s dětmi po prázdninách 
S první zářijovou nedělí nám opět začaly dětské mše 

svaté od 10.15 hodin, které si postupem času oblíbila 
i řada „dospělých“ farníků, s dětmi už dávnou 

odrostlými, nebo i bez dětí. O. Bonaventura požehnal 

dětem aktovky do nového roku, a poté jsme se sešli 
na první poprázdninovou „kavárnu“ v refektáři. 

Máme radost, že se nás setkalo opravdu hodně, a těší 

nás také řada nových tváří mezi námi. Dohodli jsme 
se, že nedělní kavárny budeme letos pořádat každou 

druhou neděli v měsíci po dětské mši svaté a moc 

rádi tam přivítáme kohokoliv z vás…  

 

Provinční pouť 
Počátkem září se bratři františkáni vydali na dvoudenní pouť naší františkánské 

provincie, tentokrát do Olomouce, konkrétně jednoho z našich bývalých 

klášterů. V nyní dominikánském kostele jim dominikánská sestra Benedikta 
řekla něco o dějinách kláštera a po mši také zasvětili naši provincii Panně 

Marii. 

 

Pouť do Hájku 9. září 
Na hlavní hájecké pouti k oslavě Panny Marie, která za 

krásného počasí proběhla 9. září, se sešlo na 700 
poutníků a dalších návštěvníků. Byla to opět nesmírně 

silná a povzbuzující duchovní událost, celebrovaná 

pražským arcibiskupem Mons. Janem Graubnerem, 
plná Boží milosti a krásných setkání. Mši výtečně 

doprovázel sbor Cantabundus ze Kbel. Bohu díky!  
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Bratři v Izraeli 
Několik našich bratří, spolu s bratry ze Slovenska, se v polovině září vydalo na 

společnou desetidenní pouť do Izraele. Více v listopadové Sněžence.  

 

  
 

 

Církev žije – aneb pozdravy od dětí z výuky náboženství 
Letos se přihlásilo na výuku náboženství v naší farnosti celkem 15 dětí – šest 

do první skupiny těch mladších a devět do skupiny starších dětí. 

 Ve skupině mladších dětí se budou čtyři z nich připravovat k 1. sv. přijímání, 
jeden žáček už svátostný život vede a jeden se ke svátostem podle přání rodičů 

bude připravovat až příští rok. 

 Pro děti, které v červnu přistoupily k 1. svatému přijímání, chystá pan 
arcibiskup 21. 10. setkání s ním v katedrále sv. Víta při mši svaté a potom 

následné posezení v arcibiskupském paláci. Bude možná i prohlídka prostor 
paláce a pro děti tak opět nové podněty k poznávání pana arcibiskupa. 

 Jsou zvány i děti, které začaly svátostný život dříve, než v loňském šk. roce, 

a tak se můžeme těšit na katedrálu zaplněnou dětmi, jejich katechety, kněžími 
a rodiči. 

 S tím, jak vše proběhlo, se podělíme příště. 

 Teď vás všechny zdraví a o modlitbu prosí děti a katechetka ze středeční 
výuky náboženství – Jiřík, Josífek, Arianka, Oliver, Honzík, Markétka a také 

Sára, Anička, Natan, Kamilka, Maruška, Štěpánka, Tomáš, Eliška, Andulka – 

a já, katechetka Simona Skřivánková. 
 

A ještě jedno poděkování 

Narozeniny Panny Marie jsme letos oslavili nově – děti z loňského 1. sv. 
přijímání mohly zažít 8. 9. společnost s bratrem Bonaventurou při společné mši 

svaté a následném táboráku nedaleko Hájku. Druhý den pak po společném 
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výletě v povodí potoka Kačáku putovaly děti do Hájku na pouť (kde při mši 

svaté nesly obětní dary) a odpoledne soutěžily v minigolfu v nedalekém 
Horním Bezděkově. Říkaly, že by nejradši v dané krajině zůstaly a už se 

nevracely domů. 

 Děkujeme tedy 
všichni P. Bona-

venturovi, že 

s námi oba dny 
pobýval, paní 

kuchařce Símě 

Laštůvkové, že 
nám tak dobře 

vařila – a za vše 

Pánu Bohu, že 
jsme mohli pro-

žít živé spole-

čenství církve 
v přírodě, kde je člověk pocitově Pánu Bohu tak blízko. 

 

Děti, jejich rodiče a katechetka 

 

 

Varhany 14 pražských mučedníků 
V rámci rekonstrukce kaple sv. Michala, která předcházela dlouho 

očekávanému blahořečení našich františkánských bratří, bylo rozhodnuto 

o odstranění stávajících varhan z poloviny 19. století a nahrazení novým 
důstojným nástrojem. Proběhla veřejná sbírka, ve které jste mnozí přispěli, 

a patří vám za to velký dík. Dlouho to však vypadalo, že jsme si ukousli příliš 

velké sousto. Peníze se scházely pomalu a potřebná částka se zdála být 
v nedohlednu. Naše skomírající úsilí evidentně postrčili sami Bedřich a jeho 

druhové mučedníci. Poslali nám velice štědrou dárkyni paní Jarmilu Langovou, 

ta přispěla téměř dvěma třetinami požadované částky. Mohlo se tedy začít 

s výstavbou. 
 

Kdo by se však domníval, že když jsou finance pohromadě, je vyhráno, stačí 

zajít do obchodu a…, je na omylu. Výroba varhan je zcela individuální 
a zakázková záležitost. Každý nástroj je naprostý originál. Přední česká 

varhanářská firma Kanský-Brachtl z Krásných Louček u Krnova, která byla 

pro zakázku vybrána, s námi sice předběžné počítala, ale stejně jsme museli 
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počkat až na nás dojde řada. Firma nakonec řadou neočekávaných komplikací 

nestihla varhany dokončit k 10. výročí blahořečení, ale až o rok později. A to 

je nejdůležitější sdělení tohoto příspěvku: 
 

Varhany v kapli svatého Michala jsou hotové! Alleluja! 

 
Jedná se o jednomanuálové varhany (tedy jedna klaviatura 

pro ruce a pedálnice pro hru nohama) opatřené jedenácti 

rejstříky. Ty čítají dohromady 611 píšťal. Vznikly podle 
návrhu českého malíře a grafika Milivoje Husáka, který 

také vymaloval zpodobnění Čtrnácti pražských mučedníků 

na zábradlí nástroje. Celé varhany jsou vyrobeny 

z masivního dřeva a všechny píšťaly (s výjimkou 23 
pedálových píšťal) jsou z cínu. Umístěny jsou na stejném 

místě jako původní varhany, tedy ve výklenku vlevo od 

obětního stolu.  Nový nástroj ovšem zabírá celý výklenek. 
Pod původní nástroj se vešla ještě zpovědnice, byl tak výrazně skromnější. 

Přes varhany lze opět vystoupit na kazatelnu do hlavního kostela. 

 
Při bližším ohledání nového nástroje si můžete všimnout, že jsou varhany 

v mnoha ohledech celkem netypické. Minimálně ve střední Evropě žádné 

podobné nejsou. Když jsme na začátku přemýšleli, jaký nástroj zvolit, zvítězila 

myšlenka vyjít z tématu našich čtrnácti mučedníků. Jaký nástroj by si v roce 
1605 postavili, když přišli ze všech koutů Evropy, převážně pak z Itálie, 

jižního Německa, Španělska? Spojeno s přáním dát Praze něco nového 

a zajímavého tak vznikl nástroj, který lze pojmenovat jako „pozdně renesanční 
italské varhany“. Kromě trochu nezvyklé, ale velmi zpěvné zvukové 

barevnosti, podivného pojmenování rejstříků italskými názvy a jejich zapínání 

překlápěním zprava doleva, je zřejmě nejmarkantnějším 

rozdílem ladění nástroje. To využívá tzv. středotónové 
ladění (neboli středotón), tedy ladění nerovnoměrné. 

Toto ladění využívané převážně v 17. století je sice pro 

současné ucho nezvyklé, jsme sžití s tzv. rovnoměrnou 
temperaturu, v často používaných tóninách však přináší 

mnohem čistší souzvuky. 

 
Středotónové ladění ovšem není to, co by v našich 

končinách nebylo. Jím je vybavena řada historických 

nástrojů. To, co je zde unikátní, je klaviatura nástroje. 
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Ta totiž neobsahuje obvyklých dvanáct kláves 

v oktávě, jak jsme zvyklí v případě běžných 

klávesových nástrojů, nýbrž čtrnáct. Jsou zde 
zdvojeny klávesy „gis“ a „es“ způsobem, kdy 

jsou vždy dvě černé klávesy nad sebou. Máme 

tedy zvláštní klávesu pro „gis“ a „as“ a pro „es“ 
a „dis“. Mnozí se již dovtípili, že se nejedná 

o stejný tón. Při středotónu je naopak rozdíl značný. A k čemu je to celé dobré? 

Umožní to varhaníkovi hrát i ve vzdálenějších tóninách při zachování čistých 
souzvuků. Jen si nesmíte poplést klávesu a zahrát například v f moll tón „gis“. 

Následky jsou pak velmi, ale velmi slyšitelné. 

 

Svěcení nástroje 

Slavnostní posvěcení nových varhan proběhne v neděli 15. října po večerní 

mši svaté v 18.00 hodin v rámci pobožnosti u hrobu čtrnácti pražských 

mučedníků (předpokládaný začátek okolo 19.00 hod.). Po vysvěcení proběhne 
krátký koncert a bude možná i individuální prohlídka nástroje. 

 

Další možností poslechnout si nové varhany bude Zahajovací koncert v úterý 

17. října od 19.15 hod. Vystoupí Jiřina Marešová – varhany, Magdalena 

Šmídová Turchichová a Veronika Vojířová – zpěv. 

 

Zejména pro odbornou veřejnost (ale nejen pro ni) dále nabízíme individuální 
prohlídku nástroje. Ve středu 18. 10. a čtvrtek 19. 10. od 15.00 do 17.30 bude 

kaple přístupná a bude možno si nástroj vyzkoušet. V jiných dnech a časech je 

potřeba se objednat na tel.: 777 744 067, nebo e-mailem 
martinsmid75@gmail.com. V kapli probíhají další akce, během týdne jsou 

obvykle varhany přístupné právě od 15.00 do 17.30 a pak večer po 19. hodině. 

V sobotu a neděli odpoledne bývá prostoru více. 
 

Dispozice nástroje: 

Manuál: H,C—d3  = 52 t. + dělené tóny dis/es, gis/as, kromě velké oktávy | 

celkem 58 t. 
 

1. Principale bassi  8´  H,C–h  

Principale soprani  8´  c1–d3  
2. Ottava bassi  4´ H,C–h  

Ottava soprani  4´ c1–d3  

3. Decimaquinta  2´  
4. Decimanona  1 1/3  

mailto:martinsmid75@gmail.com
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5. Vigesimaseconda  1´  

6. Vigesimasesta  2/3´  
7. Voce umana  8´ c1–d3 výchvějný rejstřík 

8. Flauto  8´ 

9. Flauto in VIII bassi  4´ H,C–h 
Flauto in VIII soprani  4´ c1–d3 

10. Cornetto soprani  22/3+2+13/5´ c1–d3 

 
Pedál: H,C—a = 23 t. 
 

11. Contrabassi pedale  16´  dřevěný, krytý – smrk, lábia 

z dubu 
 

Spojka: M/P 

Mechanické RIPIENO 
 

Celková cena nástroje včetně DPH byla 3 317 234 Kč 

 

Martin Šmíd 
varhaník při kostele 

Panny Marie Sněžné 

 

 

 

BL. ODORIK Z PORDENONE U PMS (8.) 
 

Ze „země Chaldejců“ do indického města Thána 
 

Ze „země Chaldejců“ vedly Odorikovy kroky do „Indie, jež jest uvnitř země“ 
(India que est infra terram), tedy „Vnitrozemská Indie“. Odorik tak označuje 

oblast jižního Iráku při severozápadním pobřeží Perského zálivu. V Odorikově 

době toponymum Indie označovalo širší a komplexnější geografickou oblast 
než v současnosti. Kromě toho u jednotlivých autorů má často odlišný význam. 

Obvykle se vydělovaly (Dolní) Indie a Horní Indie. „Dolní Indie“ (obvykle 

uváděná pouze jako Indie) začíná v Hormuzu a končí u hranic Číny, zahrnuje 

i ostrovy Indického oceánu a Indonésie a rovněž království Čampa. „Horní 
Indie“ (latinsky India Superior) odpovídala jižní Číně (ve středověkých 

pramenech též Mançi, Manzi apod.), tedy zhruba oblasti někdejší říše Jižní 
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Sung. V latinských a některých italských verzích Odorikova cestopisu se ještě 

vyskytuje výše zmíněná India infra terram (Indie uprostřed země, 

Vnitrozemská Indie), která označuje oblast jižního Iráku při Perském zálivu. 
 

Odorikovo rozdělení se tak zařazuje do systému společného všem 

cestovatelům jeho doby. „Tři Indie“ uvádějí i dominikán Jordan ze Séveraku 
a Marco Polo, i když každý z nich chápe tyto „Indie“ jinak. Na rozdíl od 

Odorika a dalších františkánských cestovatelů oba shodně vydělují jako jednu 

z oněch „tří Indií“ i oblast Etiopie. 

 
„Když jsem odtamtud odešel, přišel jsem do Indie, jež je uvnitř země, kterou 

Tataři velmi zpustošili.“ Odorik zde odkazuje na období po roce 1258, kdy 
Mongolové dobyli dnešní Irák a ukončili tak vládu Abbásovského chalífátu. 

Jenom v Baghdádu zahynulo v době jeho dobytí 200 000 až 1 milión lidí 

a mnoho památek bylo zničeno. 

 
Odorik cestou z Chaldeje prošel „mnohými zeměmi“ a dospěl k Indickému 

oceánu (mare occeanum), respektive k Ománskému zálivu. Prvním městem, 
kam Odorik došel, bylo přístavní město Hormuz, významný cíl karavanních 

cest na stejnojmenném ostrově v Hormuzském průlivu mezi Perským 

a Ománským zálivem. Zatímco latinské rukopisy se většinou omezují na suché 
konstatování, že Hormuz byl prvním městem, kam Odorik na pobřeží 

Indického oceánu dorazil, některé italské rukopisy podávají zásadnější 

informace: „Pak jsme přišli do Hormuzu, jenž je začátkem Indie a je na 

mořském mysu, kterážto země je na ostrově a je vzdálena od pevniny asi pět 
mil. Na tomto ostrově nerostou stromy a není tam sladká voda a je to město 

velmi pěkné a dobře opevněné.“ 

 
 

  

Ostrov Hormuz Ostrov Hormuz na mapě z roku 1746 
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Původní přístav Hormuz ležel na pevnině a byl zničen Mongoly na konci 13. 

století. Kolem roku 1301 jeho obyvatelé přesídlili na blízký ostrov Džerun 

(dnešní Hormuz), kde byl založen nový Hormuz. Odorik tak byl 
pravděpodobně prvním Evropanem, který ho navštívil (kolem roku 1321). 

 

V Hormuzu Odorik se společníkem nastoupil na jednu z lodí, které nazývá 
iasse (z perského džaház, „loď“), a po dvaceti osmi dnech doplul do indického 

města Thána. Samotnému městu rukopisy většinou věnují poměrně značnou 

pozornost. Někdejší významné centrum Konkánského království (do konce 13. 
století) bylo v době Odorikovy návštěvy (někdy kolem roku 1322) již delší 

dobu součástí muslimského Dillíského sultanátu. Odorik také zaznamenává, že 

se někdejší nezávislý stát stal poddaným Dillí: „Tuto zemi ovládají Saracéni, 

zmocnili se jí násilím a nyní podléhá říši Daldily.“ 
 

Pro křesťany je Thána významná tím, že zde roku 1321 zahynuli mučednickou 

smrtí čtyři františkánští misionáři, patřící k misi Jordana ze Séveraku, která 
původně směřovala do Číny. O jejich smrti podrobněji příště. 

 

 
 

Odorik se plaví po moři (rukopis 14. století) 

 
 

Dr. Vladimír Liščák 
 

(pokračování příště) 

 

 
← Duhové zbarvení skal na ostrově Hormuz 
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K ZAMYŠLENÍ 
 
Milé děti, v této rubrice většinou nalézají pár vět k zamyšlení dospělí čtenáři 
Sněženky. Tentokrát jsou následující řádky určeny především vám. Jde o dvě 

otázky a odpovědi. Ptali se osmiletý Ryan a desetiletá Karla Marie. A koho? 

Papeže Františka. 

 
Milý papeži Františku, co dělal Bůh, než stvořil svět? 

Ryan, 8 let, Kanada 

Milý Ryane, 
ve stvoření je krása. A skrývá se v něm taky nekonečná a věčná Boží láska 

i milosrdenství. Když Bůh stvořil svět, začal něco vytvářet. Ale kdybych ti 

chtěl tvrdit, že před stvořením světa nedělal nic, nebyla by to pravda. Ve 
skutečnosti Bůh stvořil i čas – tedy „předtím” a „potom”. Nerad bych ti však 

pletl hlavu složitými slovy. Představ si to třeba takhle: než Bůh vůbec něco 

stvořil, nejprve to miloval. Ano, přesně tohle dělal – miloval. Bůh vždycky 

miluje. Bůh JE láska. Takže když Bůh začal tvořit svět, vyjadřoval tím prostě 
svou lásku. Ze všeho nejdřív byl Bůh láska, nejdřív Bůh miloval. 

František 

 
 2. 10.     sv. andělé strážní 4. 10.     sv. František z Assisi 

 
                                                                                                                                                              Ilustrace: Eva Řádková 
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Milý papeži Františku, mají zlí lidé taky svého strážného anděla? 

 

Karla Marie. 10 let, Nikaragua 
Milá Karlo, 

všichni máme svého strážného anděla! Když chceme pomoct lidem, kteří dělají 

něco špatného, můžeme se třeba pomodlit k jejich strážnému andělu, aby jim 
pomohl se napravit. Anebo se můžeš modlit ke svému strážnému andělu, aby 

se spřátelil se strážným andělem toho, kdo se chová ošklivě. A ten pak může 

usilovat o to, aby takový člověk dostal rozum. Děti by si měly uvědomit, že 
každý z nás – ten dobrý i ten špatný – má svého strážného anděla, ke kterému 

se můžeme modlit, a že tito andělé se o nás starají. Bůh nám je seslal, aby nám 

pomáhali měnit se k lepšímu – abychom mu dokázali dělat radost. 

 
Strážní andělé tedy doprovázejí i ty, kdo jednají špatně. Pomáhají jim, aby si 

uvědomili své chyby, a upozorňují je, že nekráčejí po dobré cestě. Naši andělé 

nás posilují v dobrých myšlenkách a obecně o nás pečují. Pravda, někteří svým 
strážným andělům pokaždé nenaslouchají, najdou se dokonce i tací, kdo je 

neposlouchají skoro nikdy. A přesto je jejich anděl nepřestává doprovázet – 

NIKDY. 
František 

 

 

Zdroj: Milý papeži Františku, Papež odpovídá na dopisy dětí 
Libreria Editrice Vaticana 2016, Czech edition LEDA, spol. s r.o., 2016, 

překlad Veronika Lásková, str. 13 a 37. 

 
* * * 

 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

←   Evangelizační večer 

u PMS 
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Pravidelné bohoslužby v kostele Panny Marie Sněžné 
všední dny: 8.00, 18.00 (po mši sv. večerní nešpory) 
neděle:  9.00, 10.15 (pro rodiny s dětmi), 11.30, 18.00 

denně:  17.30 modlitba růžence 

čtvrtek:  19.00–20.00 tichá adorace v kapli sv. Michala 

Pobožnost u hrobu 14 mučedníků bude v neděli 15. 10. v 19.00 hodin. 
 

* * * 

 
 

* * * 
Fara: Jungmannovo náměstí 18, Praha 1, pms@efara.cz, tel.: 222 246 243 

Farář: P. Filip Jan Rathouský OFM 

Farní vikář: P. Bonaventura Ondřej Čapek OFM 

Hodiny pro veřejnost: Po, Út, St (pouze po předchozí domluvě s farářem); 

Čt 14–16.00; Pá 9–11.30. 
 

Aktuální informace najdete na internetu: www.pms.ofm.cz 

Za aktuální reportáže a přípravu snímků redakce děkuje Zuzaně Rebcové a za snímky 

samotné všem jejich autorům. ________________________________________________________ 
Redakce: A. a Z. Bohdaneckých, Ž. Ludvíková, tel.: 604 238 059, snezenka.farni@gmail.com 
Uzávěrka příštího čísla je 20. 10. 2023. Tisk: Rychlotisk, Jungmannova 3, Praha 1 
Náklady na vytištění jednoho čísla farního zpravodaje jsou 12 Kč. Neprodejné. 

Dobrovolné příspěvky vhazujte do pokladničky v kostele. 

 

http://www.pms.ofm.cz/
mailto:snezenka.farni@gmail.com?subject=Zpráva%20redakci

